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Listopad 2024 
 

Z obsahu: advent na statku – dekorace a dárky - welfare a stříhání ovcí – zálohování nápojových 
obalů – zprávy ze SRAZu 
 

Zveme vás 
 

Advent na statku – sobota 30. listopadu (14:00 – 15:30) 
 

Víte, jaká přání mají zvířata nejen o Vánocích? 
Podíváme se za nimi na farmu i do zookoutku a popřeme jim splnění všeho, co potřebují. 

Však je to většinou v našich lidských rukou! Předáme zvířátkům dárečky a některá si 
pohladíme. A poděkujeme jim za to, že jsme se celý rok mohli radovat z jejich přítomnosti. 

Více informací a přihlášky ZDE. 

 

Připravujeme pro vás 
 

Trochu jiné dekorace a dárky 
 

Stalo se již tradicí v tuto dobu, že na nás z každého koutu útočí reklamy na dekorace a dárky. 
Nejedná se jen o vánoční výzdobu, přidává se i Halloween, svatomartinské oslavy a další 
svátky. Díky tomu se tzv. fast dekorace dostávají na vyšší příčky uhlíkové stopy. 

Chcete to změnit? Zkuste si dekorace vyrobit sami, pro děti to bude nově získaná dovednost, 
kterou leckde využijí. Nebo se můžete zastavit u nás, na Toulcově dvoře. Koupíte u nás 
dekorace, které jsou vkusné a trvalé. Můj adventní věnec mám již 8 let a jenom vyměňuji 
svíčky a pár přírodnin. 

Podobně je to s dárky. Můžete třeba rodinu s naším poukazem poslat za zážitky na farmu, 
nebo adoptovat některého živáčka z naší farmy. 

 

 
 
 
 
 
 
 
 

https://toulcuvdvur.cz/akce/advent-na-statku-setkani-se-zviraty-1
https://toulcuvdvur.cz/stranka/zazitky-na-farme
https://toulcuvdvur.cz/adopce
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Nenechte si ujít 
 

Šetrné Vánoce  – Kreativní jarmark – sobota 30. listopadu (13 – 18 hod) 
 

Chcete prožít Vánoční svátky osobitě 
a šetrně, neplýtvat, nenakupovat zbytečné 
hlouposti a netrávit v obchodech více času, 
než je nezbytně nutné?  Přijďte se s námi 
šetrně naladit na Vánoce. I letos jsme pro vás 
připravili předvánoční kreativní jarmark 
s bohatým programem. Dárečky pro sebe 
či pro druhé si zde budete moci nejen 
nakoupit, ale také sami vyrobit. Těšit se 
můžete na výstavu Betlémů, občerstvení 
ze Zdravé jídelny, malování na keramiku, 
divadlo, koledy či průvod světel. 

Podrobný program naleznete ZDE.  
 

Trocha welfare osvěty 

 

Je stříhání ovcí týrání?? 
 

Minulý týden jsme stříhali naše 
stádečko ovcí. Pan střihač byl profík, 
stříhal dobře, rychle a bezpečně. 
Přesto jsme od přihlížejících občas 
zaslechli, že ovečky týráme. 

Dnešní plemena ovcí lidé vyšlechtili 
pro produkci vlny, částečně pro maso 
a mléko Ovce byly po psovi první 
domestikovaná zvířata a vlna byla od 
nepaměti důležitým produktem. 

V devadesátých letech se situace 
změnila a člověk začal využívat 
především umělá vlákna. Zájem o ovčí 
vlnu významně poklesl a výkupní ceny 
přestaly být pro chovatele zajímavé. 
Mnozí z nich to řešili tak, že ovce 
nestříhali. 

Jenže – vlna roste stále, na ovcích 
postupně vytvoří neproniknutelné 
brnění, které má špatné izolační 
vlastnosti a zároveň přispívá k invazím 
cizopasníků, rozvoji plísní a dalším 
zdravotním problémům zvířat. Právě 

https://toulcuvdvur.cz/akce/setrne-vanoce-kreativni-jarmark
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z těchto důvodů bylo stříhání ovcí zařazeno do Zákona na ochranu zvířat proti týrání 
a chovateli ovcí je uložena povinnost minimálně 1x za rok je ostříhat. 

Je tím pádem jasné, že stříhání ovcí týráním opravdu není. Je to stejná situace, jako bychom 
za týrání považovali naši návštěvu kadeřníka. 

Při stříhání chovatel obvykle ovcím udělá také korektury paznehtů – tedy manikúru 
a pedikúru, zkontroluje stav zubů a celkovou kondici zvířat. Pod vlnou na ovcích totiž 
nepoznáte, jestli jsou v dobrém výživovém stavu nebo jsou třeba hubené. 

Časté dotazy také byly na termín střiže. Proč stříháme ovce před zimou? Dlouhá vlna nedrží 
svou strukturu, na hřbetě se rozevírá a v případě deště nebo sněžení se tak voda dostane 
přímo na kůži zvířete. Ovce se tak mohou snadno nachladit. Když ostříháme v říjnu, ovce do 
příchodu prvních mrazíků obrostou kvalitním rounem, po kterém voda steče a sníh na něm 
díky dobrým izolačním vlastnostem neroztaje. 

Až uvidíte čerstvě ostříhanou ovci na pastvině, zjistíte, že se zimou netřese, drbe se o stromy 
a opravdu nic jí nechybí. Platí zásada pravidelně stříhaná ovce = spokojená ovce. 

 

Ekotip 
 

Zálohování nápojových PET a kovových obalů již příští rok 
 

V polovině roku 2025 se spustí systém zálohování nápojových obalů. Spotřebitel zaplatí 4 Kč 
zálohu, kterou mu obchodník vrátí při zpětném výkupu. Jedná se o stejný systém, jako je 
v současnosti u vybraných typů skleněných lahví. 

Jaký je benefit tohoto kroku? 
Primárním cílem je zvýšit sběr nápojových plastových lahví a plechovek, snížit množství 

odpadu a zredukovat odhazování odpadu do přírody. Zároveň se tímto krokem zvýší podíl 
recyklovatelného odpadu a předtříděné obaly půjde snáze recyklovat zpět na nápojové. Svou 
roli hraje určitě i vedlejší efekt v podobě nižší daně za nerecyklované plasty, kterou ČR odvádí 
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do unijního rozpočtu. A to opravdu nejsou malé peníze, jedná se o 0,8 Euro za každý 
nerecyklovaný kilogram plastu. 

Co bude zálohováno? 

 plastové lahve o objemu 0,1 litru až 3 litry od nealkoholických nápojů a alkoholických 
nápojů do 15 % alkoholu (tj. lahve od stolních i minerálních vod, džusů, ovocných či 
zeleninových šťáv, piva apod.). 

 plechovky o objemu 0,1 litru až 3 litry od nealkoholických nápojů a alkoholických 
nápojů do 15 % alkoholu (typicky od energetických nápojů, limonády, piva atd.) 

Bojíte se vyšší uhlíkové stopy zálohování? 
Nemusíte. Plechovka i PET lahev z recyklátu mají až o 80 % nižší uhlíkovou stopu než 

plechovka či PET lahev z panenského materiálu, a to i přestože se nápojové obaly sváží a 
u ručního sběru se počítá s přepravou neslisovaných nápojových obalů. 

 

Zprávy ze SRAZu 

Ideální farma 
 

Do soutěže nám dorazilo 79 plánků farem vytvořených jednotlivci nebo skupinami. 
Hodnocena byla především přítomnost důležitých prvků funkční farmy, jako jsou sklady, 

zázemí pro pracovníky, smysluplné cesty, hnojiště nebo prostory pro získávání produktů. Další 
body byly za welfare, především výběhy a přístřešky pro všechna zvířata. Přihlíželo se také 
k přehlednosti plánku a k zajímavým užitečným prvkům, jako jsou zdroje obnovitelné energie. 

Cenu poroty pak získaly farmy se zajímavým konceptem. 
Celkem 12 farem tak získalo některou z cen, které budou předány svým tvůrcům. 
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V listopadu očekáváme příjezd posil z Janovy hory. Klisny Gemma a Grapa rozšíří naše 

stádo a začnou hned s výcvikem pro hiporehabilitační využití. 
 

 
 
 
 
 
Pokud chcete přispět do našeho Zpravodaje, zasílejte svoje příspěvky do 25. dne daného 
měsíce na mail: skoupa@toulcuvdvur.cz s označením „Zpravodaj“. 


